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سرمقاله

تنگ شدن حلقه فشارهای غرب؛ چه 
باید کرد؟

ادامه از صفحه یک
حال آمريکا و اروپا با اقدام برای وضع تحریم های 
تازه علیه ایران دو پیام صریح را منتشر کرده اند: 
رویکردی  برجام. دوم:  نخست: شکست  قطعی 
این  از  پیش  آنچه  کیفیت  از  متفاوت  و  تقابلی 
سیاست  مفهوم  به  تهران  نزد  پیام  دو  این  بود. 
غرب  وقتی  شد؛  نخواهد  درک  غرب  »بازدارنده« 
به عمد و رفته رفته همه درها را به روی تعاملات 
مسالمت جویانه می بندد. علاوه براین، تهران شاهد 
است که غرب برای اطمینان دادن به اسرائیل به 
عنوان متحد خود در منطقه، معیارهای دوگانه اش 
به  تسلیحاتی   _ مالی  ویژه  امتیازهای  دادن  با  را 

گونه ای کم نظیر به اجرا گذاشته است. 
از این رو پیش بینی می شود غرب دو سیاست 
مدت دار خود را با ضرب آهنگ بیشتری دنبال کند: 
ایران.  برای  هزینه ها  افزایش  و  درآمدها  کاهش 
پیش بینی می شود پس از این تمرکز خود را روی 
نقاط ضعف اقتصادی و  سیاسی قرار دهد. البته 
گاهی  از  هر  بحران های  بروز  بانی  است  ممکن 
نباشد ولی در تشدید آن کوتاهی نخواهد کرد. شاید 
بتوان رویکرد غرب پس از این را در سیاست چند 
لایه ای شناسایی کرد که خلاصه آن می شود: مزمن 
کردن کمبودها اعم از کمبود ارز و ایجاد تنگنا برای 
تولید؛ تلاش برای کاهش ارزش پول ملی و محدود 
سازی آن؛ حمایت از مخالفان جمهوری اسلامی و 
اقدام در تشکل بخشی به آنان؛ تلاش برای ایجاد 
در  آفرینی  هراس  و  سازی  تصمیمی  در  اختلال 
هرگونه تصمیم سازی؛ جلوگیری از دستیابی ایران 
آسیب  برای  تکنولوژیک   _ علمی  فناوری های  به 
افزایش  ایران؛  تکنولوژی  و  اقتصاد  به  رساندن 
تکنولوزیک؛  توانمندی های  از  جاسوسی  عملیات 
دور کردن تهران از توجه به برنامه ریزی اقتصادی 
ایجاد  امنیتی؛  تهدیدهای  افزایش  چارچوب  در 
القای  ژئوپلیتیک؛   محیط  در  مداوم  دغدغه های 
این باور در جامعه بین المللی که جمهوری اسلامی 
یک بازیگر ناهنجار است؛ ایجاد ائتلاف علیه ایران؛ 
 _ نظامی   پیروزی  و  اسرائیل  موقعیت  تثبیت 
استراتژیک بر گروه های مقاومت به همراه محدود 

سازی یا قطع نفوذ منطقه ای ایران و... 
پیش بینی این که مسیر انتخاب شده غرب در 
قبال تهران چه سمت و سویی را دنبال می کند، 
کمی زود است اما تهران آیا برای وضع تازه،  آماده 
است؟ آیا می تواند صحنه را با ابتکارهای تازه تغییر 
آرایش دهد؟ در این باره آیا لازم است تمرکز خود 
را معطوف به تعاملات خارجی کند یا با تقویت 
»انسجام ملی« از امنیت در بیرون مراقبت کند؟ 

راهکارها کدام است؟ موانع کدام؟ 
غرب اکنون نمایشی از سرخوردگی در تعامل با 
تهران را به صحنه آورده است. هدف هرچه هست 
آن چه نیست که دل خواه تهران باشد. اکنون زمان 

پاسخ به این پرسش است: »چه باید کرد؟«

خبر

اخبار

کنایه ذوالنوری به قالیباف: 
اگر رئیس شوم، از بیرون به صورت 
اتوبوسی جمعیت ناآشنا به مجلس 

نمی آورم

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر 
بازگشت قدرت به نمایندگان، گفت: امروز مراجع 
به جای  قانون  بر خلاف نص صریح  فرامجلسی 

مجلس تصمیم می گیرند.
مجتبی  الاسلام  ملت، حجت  خانه  گزارش  به 
ذوالنوری در جلسه علنی صبح روز دوشنبه، ۳ 
اردیبهشت ماه در نطق میان دستور خود ضمن 
تبریک سالروز تشکیل و تأسیس سپاه پاسداران 
کودک  رژیم  سنگین  تنبیه  و  اسلامی  انقلاب 
کش صهیونیستی توسط سپاه به همه مردم، به 
بیان برخی ایرادات ساختاری که در طول سالیان 
متعدد، موانعی در کارآمدی بالاتر مجلس شورای 
اسلامی ایجاد کرده است فارغ از افراد و اشخاص 
اخیر علیرغم همه  انتخابات  پرداخت، گفت: در 
فشار های بیگانگان و تبلیغات گسترده برای دلسرد 
کردن مردم، حضور باشکوه مردم دشمن را مأیوس 
کرد و برگ زرین دیگری بر کتاب قطور افتخارات 
ملت افزود که شکرانه این حماسه کارآمدی بیشتر 
و تحول مجلس در حل مشکلات کشور و بازسازی 

سرمایه اجتماعی است.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در 
ادامه با بیان اینکه مجلس زمانی کارآمدتر خواهد 
شد که عوامل ناکارآمدی و موانع کارآمدی برطرف 
شود، عنوان کرد: مجلس از دو بخش تشکیل شده 
که منابع انسانی این دو بخش را ایجاد کرده است؛ 

یکی نمایندگان و یکی کارکنان.
حوزه  در  کرد:  تصریح  اساس  همین  بر  وی 
کارکنان؛ اگر رئیس مجلس بنده شدم از بیرون به 
صورت اتوبوسی و قطاری جمعیتی که هیچ آشنایی 
مسئولیت های  قله  بر  و  آوردم  ندارند  مجلس  با 
مجلس مستقر کردم، کارمندی که ۲۰ یا ۳۰ سال 
در انتظار این است که به قله برسد و بتواند تجربه 
چند ده ساله خود را در خدمتگزاری بیشتر مصروف 
کند باید ارزش افزوده عمر خود را در اختیار یک 
با منجنیق بر نوک قله پرتاب  بیرونی که  نیروی 
شده، بگذارد. آیا این کارمند انگیزه کاری و همیتّ 

قسمتی در تحول مجلس را دارد؟
حوزه  در  داد:  ادامه  ذوالنوری  الاسلام  حجت 
نمایندگان مجلس؛ امروز در اثر تغییرات سالیان 
که  شده  فراهم  شرایطی  نامه،  آیین  تحولات  و 
مجلس نه تنها نماینده محور نیست بلکه هیأت 
است.  محور  رئیس  و  نیست  هم  محور  رئیسه 
مجلسی می تواند کارآمد باشد که همه نمایندگان 
در آن تأثیر و سهم داشته باشند. گاهی به بهانه 
گرایش های سیاسی، بخشی از نمایندگان مجلس 
کنار گذاشته می شوند و در حاشیه قرار می گیرند؛ 

گاهی نمایندگان در تصمیمات تأثیر ندارند.

قالیباف: 
تا هفته آینده گزارش جمع بندی 
موضوع ارز را به صحن می آوریم

محمد باقر قالیباف در پاسخ به تذکر سخنگوی 
در  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
انتقاد از سیاست های ارزی بانک مرکزی گفت: تا 
هفته آینده گزارش جمع بندی درباره موضوع ارز را 

به صحن مجلس می آوریم.
به گزارش ایسنا، مهدی طغیانی نماینده اصفهان 
در مجلس شورای اسلامی در جلسه روز دوشنبه ۳ 
اردیبهشت ۱۴۰۳ صحن مجلس در تذکری با تاکید 
بر اینکه در قانون بانک مرکزی که به تازگی ابلاغ 
شده  است و همچنین ماده قانون احکام دائمی، 
سیاست ارزی کشور مشخص شده است، گفت:  
متاسفانه بدون توجه به این سیاست بانک مرکزی 
قیمت بازار غیررسمی ارز را انکار می کند و می گوید 
من با این قیمت کاری ندارم درحالی این قیمت 
غیررسمی  بازار  قیمت  افزود:  وی  دارد.  کار  او  با 
یا بازار آزاد که باید با سیاست های بانک مرکزی 
کنترل می شده، طی ۲ ماه ۱۵ هزار تومان افزایش 
یافته و بعد از همه التهابات ۲۰۰۰ تومان کاهش 
یافته است؛ اینها به آن معناست که بانک مرکزی 
برنامه ای برای سیاستگذاری ارزی منطبق بر قانون 
با تاکید بر  ندارد. سخنگوی کمیسیون اقتصادی 
می شود،  ناامنی  به  تبدیل  ارزی  ثباتی  بی  اینکه 
اظهار کرد: روز به روز می بینیم که با سیاستگذاری 
دیگر  طرف  از  و  بیشتر  کشور  ارزی  نیاز  فعلی 
ارزآوری کمتر می شود؛ کم اظهاری در واردات و 
بیش اظهاری در صادرات نتیجه اش بی رغبتی در 
صادرات است. آقایان به ارز نفتی دل خوش کردند 
ناامنی است چند  به معنای  ارز  این  درحالی که 
روز دیگر وقتی دولتی در دنیا تغییر کند و رئیس 
جمهوری دیگری بیاید نمی توان بازار را کنترل کرد. 
طغیانی از رئیس مجلس خواست تا در این زمینه 
پیگیری های لازم را انجام دهد و گفت: ما مسئولیم 

و باید حتماً وارد شویم و وضعیت را کنترل کنیم.
رئیس  قالیباف  باقر  محمد  ایسنا  گزارش  به 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر طغیانی 
با تاکید بر اینکه موضوع ارز حتما مهم است، اظهار 
کرد: در سیاست های ارزی اختلاف نظری بوده و 
در حال بررسی است، حتماً تا هفته آینده گزارش 

جمع بندی را به صحن مجلس می آوریم.

بشار اسد: 
هر از گاهی با آمریکایی ها دیدار 

می کنیم

بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه در اظهاراتی 
گفت که هر از چند گاه دیدار هایی میان کشورش 
و ایالات متحده بدون دستیابی به نتایجی معین 

انجام می شود.
دوم  یکشنبه،  اسد،  انتخاب،  گزارش  به 
اردیبهشت در جریان گفت وگوی سیاسی و فکری 
با اینال آردزینبا، وزیر خارجه آبخاز، افزود: »حتی 
زمانی که می دانیم نتیجه ای حاصل نخواهد شد، 

باید تلاش کنیم، زیرا سیاست، هنر ممکن اس.«
بشار اسد افزود: »آمریکا در حال حاضر بخشی 
از خاک ما را در اشغال دارد، اما ما هر از گاهی 
با آن ها دیدار می کنیم، هرچند این دیدار ها ما را 
به چیزی نمی رساند«. اسد در پاسخ به این سوال 
با غرب،  گفتگو  از سرگیری  برای  آیا شانسی  که 
حتی در درازمدت وجود دارد، گفت: »همواره امید 
وجود دارد، حتی زمانی که بدانیم نتیجه ای حاصل 

نخواهد شد، باید تلاش کنیم«.
رئیس جمهوری سوریه در ادامه گفت: »صرف 
نظر از نظر بد ما نسبت به غرب، باید با آن ها کار 
کنیم و برایشان توضیح دهیم که هرگز از حقوق 
خود دست برنخواهیم داشت و همکاری ما با آن ها 

صرفا بر مبنای برابری و مساوات خواهد بود«.
از  بخشی  حال حاضر  در  »آمریکا  افزود:  اسد 
خاک ما را به شکلی غیرقانونی اشغال کرده و در 
کار تامین بودجه برای تروریسم است و از اشغال 
حمایت  نیر  اسرائیل  سوی  از  ما  سرزمین های 
می کند، با این حال ما هر از چند گاه با آن ها دیدار 
داریم اگرچه این دیدار ها دستاوردی برای ما ندارد، 

اما همه امور تغییر خواهد کرد«.

به گزارش ایسنا، رئیس قوه قضاییه بیان کزد: قدر 
خود  قانونی  وظایف  به  دستگاهی  چنانچه  مسلم، 
در هر حوزه ای از جمله عفاف و حجاب، عمل نکرد 
و یا کم عمل کرد، این امر، رافعِ مسئولیت و وظایف 
دستگاه های دیگر نیست؛ فی المثل، پلیس نمی تواند 
بگوید، چون سایر دستگاه های مسئول در امر اقتصادی 
و معیشتی و فرهنگی به وظایف خود عمل نکرده اند، 
پس من هم در مقابله با جرمِ سرقت، به مسئولیت 

خود عمل نمی کنم!
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: علاوه بر وظایف 
حجاب،  و  عفاف  حوزه  در  فراجا  که  قانونی  و  ذاتی 
شورای عالی  مصوبات  و  مختلف  قوانین  موجب  به 
نیز  و حجاب  عفاف  در ستاد  دارد،  فرهنگی  انقلاب 
مأموریت هایی برعهده این نهاد گذاشته شده است؛ 
علاوه بر آن ها، به موجب اتفاقات سال ۱۴۰۱ و بعد از 
آن که در عرصه های اجتماعی و فرهنگی و حوزه عفاف 
و حجاب رخ داد و مشخص شد که برخی از این موارد، 
با پشتیبانی دشمن است، مردم متدینّ و غیور و عفَیف 
از فراجا  ناراحت و مکدرّ شدند؛ فلذا  ایران اسلامی، 
خواسته شد که طبق وظایف ذاتی و قانونی خود، در 

این عرصه ورود داشته باشد.
اواخر  در  کرد:  اظهار  ادامه  در  قضاییه  قوه  رئیس 
سال گذشته، در جلسه مشترک بنده با رئیس جمهور 
تاکید شد که نمی شود مقوله عفاف و حجاب را رها 
کرد؛ فلذا در بهمن و اسفند ۱۴۰۲، جلساتی برگزار شد 
و از فراجا و برخی نهادهای دیگر و چندین وزارتخانه 
دعوت کردیم؛ در آن مباحث و جلسات، تاکید شد که 
دشمن در حال تحریکات و تحرکات و پشتیبانی هایی 
در  فرهنگی  و  اجتماعی  ناهنجاری  ترویج  قضیه  در 
حوزه عفاف و حجاب است لذا باید سازوکاری منسجم 
و مدونّ برای شناسایی و برخورد با عوامل دشمن در 
این قضیه تدوین و تمهید شود؛ همچنین تاکید شد 
که در این راستا، افرادی نیز هستند که عامل دشمن 
نیستند و ممکن است حتی از نیاّت و اغراض دشمن 
نیز بی خبر و ناآگاه باشند، اما به هر ترتیب عملی که 
مرتکب می شوند خلاف شرع و قانون و مغایر با سنت 

مردم غیور و عفیف ایران اسلامی است.
رئیس قوه قضاییه افزود: در آن جلسات و مباحث، 
تاکید شد که همه دستگاه های ذی ربط در قضیه عفاف 
و حجاب از جمله دستگاه های فرهنگی و تبلیغاتی، 
دانشگاه ها،  دینی،  مبلغّین  و  مروجّین  و  حوزه ها 
از  آموزش وپرورش و… فعال شوند. در همین راستا 
فراجا نیز خواسته شد و خطاب به او تاکید شد که در 
این قضیه به میدان بیاید؛ خبُ آیا اکنون می توان خود 
را کنار بکشیم و اصطلاحاً به تعبیر عامیانه بگوییم »کی 

بود کی بود؛ من نبودم«؟!
محسنی اژه ای اظهار کرد: البته بدیهی است که در 
جلسات برگزار شده و مباحث مطرح شده، موکداً و 
مستمراً توصیه و تاکید می شود که نیروهای فراجا که 
در قضیه عفاف و حجاب مسئولیت دارند، بسیار در 
نحوه برخوردها مراقبت کنند و صبر و حوصله به خرج 
دهند و صفوف افراد فریب خورده یا غافل یا ضعیف در 
قیودات را از عناصر سازمان یافته ی دشمن جدا کنند. 
البته با همه این توصیفات و تفاسیر، ممکن است در 
صحنه و در میدان، اشتباه در تشخیص مصداق نیز 
پیش بیاید و نیروی فراجا نتواند عنصر سازمان یافته ی 
دشمن را از فرد غافل و فریب خورده، متمایز کند و یا 
ممکن است خدای ناکرده مأموری نیز مرتکب تخلف 
شود؛ خبُ، مگر در سایر دستگاه ها، تخلف صورت 
نمی گیرد؟ چاره کار آن است که این تخلف و متخلف 
و  که خیرخواهانه  ندارد  عیبی  البته  کنیم؛  اصلاح  را 
فلان  بگوییم  و  کنیم  انتقاد  و  دهیم  تذکر  دلسوزانه 
اتفاق، رخ داده و باید رفع شود؛ اما نباید کاری کنیم که 

فراجا احساس کند کار خطایی کرده که در قضیه عفاف 
و حجاب وارد میدان شده و گویی از او خواسته نشده 
نیروی حاضر در صحنه  نباید  وارد میدان شود.  که 

احساس کند که در میدان، او را رها کرده ایم.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: البته در اینجا باید 
توجه شود که اگر قانون مرتبط با عفاف و حجاب نیز که 
اکنون در مجلس است، نهایی شود، باز هم در بخشی 

از این قانون، پلیس باید ورود داشته باشد.
کلیه  در  فراجا  به  باید  ما  همه  کرد:  تصریح  وی 
مأموریت هایش از جمله این طرحی که به آن ورود 
پیدا کرده، کمک کنیم؛ مسئولان قضایی ذیصلاح و 
دادستان های ما نیز طبق ضوابط و قانون در این عرصه 
عمل کنند؛ البته هر جا ایراد و اشکالی وجود داشت 
حتماً باید در جهت رفع آن ها اقدامات مقتضی را ترتیب 
دهیم؛ فرماندهی انتظامی نیز در این راستا توصیه ها و 
دستورالعمل هایی برای نیروهای خود دارند و علاوه بر 
آن، حفاظت فراجا نیز پیگیری می کند و اگر خطایی رخ 
دهد، دنبال می کند و اولین بخشی که خطای رخ داده 

را دنبال می کند، خودِ مجموعه فراجا هستند.
محسنی اژه ای تاکید کرد: ما امروز همه نسبت به 
ناهنجاری های اجتماعی مسئولیت داریم و باید در این 
عرصه به وظایف خود عمل کنیم؛ علی الاصول دبیرخانه 
مقابله  راستای  در  که  فرهنگی  انقلاب  شورای عالی 
است،  داشته  مصوباتی  اجتماعی  ناهنجاری های  با 
این حوزه  از دستگاه ها در  بررسی کرده که کدامیک 
به وظایف خود عمل کرده اند و کدامیک از دستگاه ها 
به وظایف شان عمل نکرده و یا کم عمل کرده اند؛ اگر 

تشخیص دادند که دستگاهی به وظایف خود در این 
عرصه عمل نکرده، آن را معرفی کنند و مشخص شود 
که چرا این امر رخ داده و اگر نیاز است قانون اصلاح 

شود.
اشاره  با  این نشست  ادامه  در  قضاییه  قوه  رئیس 
به روز ملی کارآفرینی، اظهار کرد: در راستای تحقق 
شعار سال ناظر بر »جهش تولید با مشارکت مردمی« 
باید دست به دست هم دهیم تا بر افزایش تولید و 
سرمایه گذاری و تأمین امنیت سرمایه گذاری بیفزاییم؛ 
قطعاً افزایش قدرت اقتصادی و بهبود معیشت مردم 
سبب آرامش روان آن ها نیز می شود و به تبع آن از 
میزان بسیاری از آسیب ها و تنش ها و جرائم اجتماعی 
تحقق شعار سال، شاید  قضیه  در  کاسته می شود. 
دستگاه قضایی نتواند نقش اول را ایفا کند، اما در 
حدی که می توانیم باید نقش آفرین باشیم و به دولت 
کمک کنیم. دولت نیز در این عرصه باید خلاقیت و 
ابتکار به خرج دهد و از نیروهای متخصص و صاحبنظر 
بهره بگیرد و همپوشانی و همکاری بیشتر میان قوا 
وجود داشته باشد. قطعاً اگر دنیا بفهمد که ما همچون 
مبحث امنیت در قضیه اقتصاد نیز قوی هستیم، به 
نحو دیگری با ما تعامل می کند و اگر احساس کند 
در این زمینه لنَگ هستیم، جور دیگری برنامه ریزی 
می کند و حتی ممکن است در صدد ضربه به ما برآید.

وی در بخش دیگری از سخنانش در نشست امروز 
با اشاره به عملیات وعده صادق در تنبیه رژیم جنایتکار 
و متجاوز صهیونیستی گفت: عملیات »وعده صادق« 
باعث غرور ملی و افزایش وحدت و انسجام داخلی 

شد و همه سلایق از این عملیات حمایت کردند؛ به 
طور کلی عملیات های وعده صادق و طوفان الاقصی 
به مبداء تاریخی تبدیل شدند و نگرش ها و راهبردها 

و سیاست ها را در سطح منطقه و جهان تغییر دادند.
رئیس قوه قضاییه همچنین با گرامیداشت سالروز 
تأسیس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: با حکمت 
و دوراندیشی امام راحل، سپاه پاسداران در فاصله کمی 
پس از پیروزی انقلاب، تأسیس شد و امروز سپاه در 
عرصه های مختلف، مشغول خدمت رسانی و تحقق 
اساسی است؛ لازم است در  قانون  اهداف مقرر در 
اینجا از کلیه نیروهای مسلح کشور از جمله ارتش و 
سپاه و بسیج و فراجا که امنیت آفرین و وحدت بخش 
هستند و تحت فرماندهی فرماندهی معظم کل قوا، 
رو به تعالی و پیشرفت هستند، قدردانی داشته باشم.

رئیس دستگاه قضا بیان داشت: امروز سپاه پاسداران 
در عرصه های مختلف خدمات زیادی را به اسلام و 
نظام و کشور کرده است؛ در دفاع از انسانیت و دفع 
شر داعش و تروریست های دیگر، سپاه پیشگام بوده 
است. سپاه توانسته از نهضت های اسلامی و مظلومین 
و مستضعفین جهان دفاع نماید و در تحقق اهداف 
عالی نظام، نقش سپاه برجسته است. محسنی اژه ای 
در ادامه تصریح کرد: امام راحل فرمودند که اگر سپاه 
نبود، کشور نبود؛ این خیلی کلام بزرگی است که از 
لسان شخصیتی همچون امام )ره( مطرح شد. امنیتی 
که امروز به آن اذعان داریم و به آن افتخار می کنیم در 
نتیجه مجاهدت های سپاه و سایر نیروهای مسلح است 

که برای کشور تولید قدرت می کنند.

نخستین رویداد کارآفرینی دانش آموزان تحت پوشش کمیته 
امداد امام خمینی)ره( با حضور معاون اول رئیس جمهور برگزار شد.
به گزارش ایسنا، محمد مخبر روز دوشنبه در این رویداد، با تاکید 
کارآفرین سرمایه اصلی کشور  و  نیروهای نخبه، خلاق  اینکه  بر 
هستند، تصریح کرد: نقطه تحول اقتصادی کشور و تحقق شعار 

سال با تکیه بر کارآفرینان و نسل جوان کشور محقق می شود.
امام  امداد  کمیته  های  تلاش  و  اقدامات  از  قدردانی  با  وی 
و  مددجویان  از  حمایت  و  توانمندسازی  راستای  در  خمینی)ره( 
به ویژه با تمرکز بر دانش آموزان و نسل جوان تحت پوشش این 
سازمان، گفت: کشور ما از ظرفیت های خدادادی و منابع طبیعی 
بسیاری برخوردار است اما مزیت بزرگ تر و ارزشمند تر حضور 
همین نیروی جوان و تحصیلکرده است که به عنوان یک قوه پیشران 

ظرفیت های کشور را شکوفا می سازد.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: با توجه به تغییر رویکرد 
اقتصاد جهان به سمت اقتصاد دیجیتال امروزه شاهد هستیم برخی 
از کارآفرینان و سرمایه داران بزرگ جهان از نسل نوجوان هستند 
و مقتضیات اقتصاد دیجیتال چنان است که سن و تحصیلات نمی 
شناسد و با بهره گیری از خلاقیت فردی می توان به نتایج بزرگ 

دست یافت.
وی با تاکید بر اهمیت تربیت نیروی کارآفرین، مستعد و خلاق در 
کشور، افزود: در جلسه ای با اتاق بازرگانی بر این مهم تاکید شد که 

باید هنرستان ها در کنار کارخانه های بزرگ کشور تأسیس شوند تا 
دانش آموزان ضمن تحصیل، در محیط واقعی و عملی هم آموزش 

های لازم را در کارخانه ها و صنایع فراگیرند.
مخبر خطاب به دانش آموزان هنرستانی و کارآفرینان جوان، تاکید 
کرد: شما می توانید نقطه تحول کشور باشید و قطعا جهش تولید با 

فعالیت بخش خصوصی و نخبگان محقق می شود.
معاون اول رئیس جمهور افزود: تلاش ها و حرکت چند سال 
گذشته کمیته امداد با توجه به منویات مقام معظم رهبری، تمرکز 
تبدیل  این مسیر  در  و  است  بوده  توانمند سازی مددجویان  بر 
مددگیرنده به مددکننده الگویی است که باید در سرتاسر کشور 

دنبال شود.
وی تاکید کرد: دولت سیزدهم و رئیس جمهور اعتقاد و ایمان 
محکمی به فعالیت های کمیته امداد دارند و دولت خود را موظف به 
پشتیبانی از این سازمان مردمی در راستای کاهش فقر و محرومیت 

در کشور می داند.
مخبر در ادامه چابکی،  انقلابی بودن و عدالت محوری را از ویژگی 
های کم نظیر کمیته امداد امام خمینی)ره( برشمرد و خاطر نشان 
کرد: اعتماد مردم به کمیته امداد بزرگترین سرمایه این سازمان است 
و این مجموعه با بدنه اداری و مدیریتی متعهد خود همواره در طول 
سالیان گذشته مشغول خدمت رسانی به طبقه آسیب پذیر جامعه 

بوده است.

مخبر با اشاره به اقدامات و تلاش های دولت برای رفع مشکلات 
اساسی در کشور در دو سال گذشته ادامه داد: دولت توانست 
به دستاوردهای مهم اقتصادی از جمله نیل به رشد نقدینگی ۲۴ 
درصدی، کاهش بیکاری و تورم و همچنین رشد اقتصادی مثبت 
پس از چندین دوره رشد منفی، دست یابد و معتقدیم کشور در 

وضعیتی است که چشم انداز روشنی برای توسعه دارد.
معاون اول رئیس جمهور در ابتدای سخنان خود نیز با اشاره به 
راهبردهای منبعث از قرآن و دین مبین اسلام در اندیشه های امام 
راحل و بنیانگذار جمهوری اسلامی، گفت: امروز کشورهای قدرتمند 
و نظام سلطه در دنیا نه تنها جرئت مقابله نظامی با ایران را ندارند 
بلکه حتی از سخن گفتن درباره آن هم عاجز هستند و جمهوری 
اسلامی ایران با پایه گذاری امام خمینی )ره(  و رهبری مقام معظم 
رهبری در تمام مسائل سیاسی،  امنیتی و روابط بین الملل می 
درخشد و قدرت ها و کشورهای منطقه و جهان بدون گرفتن نظر 
جمهوری اسلامی ایران قدرت تصمیم گیری در منطقه ما را ندارند.

خدمات توانمندسازی، مهارتی و تحصیلی دانش آموزان هنرستانی 
در سال ۱۴۰۲ با تلاش های کمیته امداد امام خمینی )ره( با برگزاری 
۳۲ اردوی راهیان پیشرفت در ۳۱ استان، ۱۰ هزار ساعت مشاوره 
شغلی، تشکیل هزار پرونده شغلی و اعطای وام کارگشایی به بیش 
از ۶۵ هزار مددجوی هنرستانی تحت پوشش کمیته امداد انجام 

شده است.

رئیس قوه قضاییه: 

در بحث حجاب از فراجا خواسته شد به میدان بیاید
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای روز دوشنبه )۳ اردیبهشت( طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضاییه، ضمن تبیین و تشریح ابعاد و جوانب 
مختلف مقوله ی بسیار مهمِ آسیب های اجتماعی، اظهار کرد: در مقوله ی عفاف و حجاب، قوانینِ مدونّ و مشخصی از جمله »قانون حمایت از آمران به 
معروف و ناهیان از منکر«، »قانون مجازات اسلامی«، »مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی« و… وجود دارد؛ در این قوانین برای هر سه قوه و دستگاه های 
مختلف، از جمله وزارتخانه های کشور، آموزش وپرورش، آموزش عالی، ارشاد اسلامی و همچنین نهادهای تبلیغاتی و فرهنگی همچون سازمان تبلیغات و 
دفتر تبلیغات، مأموریت ها و وظایفی تعریف شده است؛ به تبع این امر، برای فراجا نیز در قوانین، وظایف و مسئولیت هایی در حوزه عفاف و حجاب مقرر 

شده است.

وشنی برای توسعه داردمخبر:  کشور در وضعیتی است که چشم انداز ر

ما امروز همه 
نسبت به 

ناهنجاری های 
اجتماعی 

مسئولیت داریم 
و باید در این 

عرصه به وظایف 
خود عمل کنیم

اخیرا متن یک قرارداد در برخی شبکه های اجتماعی در حال انتشار است که مدعی 
دریافت غرامت جنگی برای آسیب دیدگان جنگ ۸ ساله و تحمیلی ایران و عراق اعم از 
خانواده های شهدا، جانبازان و ایثارگران است؛ قراردادی که نه بین مردم و نهاد های رسمی 

کشور، بلکه بین مردم و یک شرکت منعقد می شود.
به گزارش فرارو، در بند های این قرارداد اشاره شده که افراد خواهان پیگیری غرامت 
جنگی، باید مدارک هویتی مهم خود از جمله، کارت ملی، کارت جانبازی، شناسنامه 
و... را ضمیمه کرده و البته مبلغ ۱۵۰ هزار تومان نیز پرداخت کنند. چنین قراردادی 
پرسش هایی را ایجاد می کند از جمله این که پیگیری مطالبه غرامت جنگی از طریق یک 
شرکت قابل انجام است و آیا اخذ وجه نقد از افراد قانونی است؟ حشمت الله فلاحت 
پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم در این خصوص با فرارو گفتگو کرده و 

پاسخ این پرسش ها را داده است:
حشمت الله فلاحت پیشه به فرارو گفت: »موضوع گرفتن غرامت جنگی از عراق یک 
خواسته عمومی است. به طور ویژه، خواسته آسیب دیدگان از جنگ، دریافت غرامت 
است؛ خواه شهر ها و خواه افرادی که از وقوع جنگ آسیب دیده اند. اما اخیرا اقداماتی 
در این زمینه صورت گرفته که به اعتقاد من مشکوک است و باید مورد توجه قرار گیرد. 
به ویژه با توجه به این که خانواده های شهدا، جانبازان و ازادگان و جنگ زدگان در این 
موضوع آسیب پذیر هستند. من متن قراردادی را دیدم که برخی قربانیان جنگ برایم 

ارسال کرده بودند. در این متن تاکید شده بود که قربانیان جنگ که تعداد آن ها می تواند 
به صد ها هزارنفر برسد، هر یک مبلغ ۱۵۰ هزار تومان را به حسابی واریز کنند و عده ای 
مامور اخذ غرامت جنگی شود. نکته دیگر این قرارداد این بود که وقتی این عده، موفق به 
دریافت غرامت شدند، ۱۲ درصد از غرامت اخذ شده به یک شرکت داده شود. این کار، به 

اعتقاد من کاملا خلاف قانون است.«
وی افزود: »من از ابتدای مجلس هفتم، پیگیر غرامت جنگی بودم و می دانم که این 
غرامت به شکلی نیست که توسط یک شرکت اخذ شود. گرفتن غرامت از عراق ۲ پایه 
اصلی دارد؛ یکم، بند ۶ قطعنامه ۵۹۸ که در آن حق ایران می تواند منتج به گرفتن غرامت 
شود و این قطعنامه ای بین ایران و عراق و البته سازمان ملل است و باید توسط دولت 
پیگیری شود و لذا ربطی به یک شرکت و افراد خاص ندارد و دوم، سلسه قوانینی که 
تحت عنوان گرفتن غرامت قربانیان جنگ تصویب شد که من از بانیان اصلی این قوانین 
بودم و عمدتا در مجلس هشتم تصویب شد. برای مثال قانون الزام دولت به احقاق حق 
قربانیان جنگ تحمیلی. در این قانون نیز دولت موظف به پیگیری شده و در شرایط احقاق 
حق، دولت موظف به پرداخت هزینه ها است؛ بنابراین حتی اگر دریافت غرامت جنگی به 
نتیجه ای هم برسد، این امر باید حاصل کار و رایزنی دولت باشد و هیچ شرکتی، به تنهایی 
نمی تواند این کار را به سرانجام برساند، به ویژه با توجه به این که وجود قید های مالی در 

این موضوع و شکل دهی به قراردادی که مردم باید امضا کنند بسیار خطرناک است.«

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم گفت: »تاکید من بر این است که وجود یک 
بند در قرارداد این شرکت که باید حدود ۱۲ درصد از غرامتی که در آینده اخذ می شود 
باید به این شرکت داده شود، می تواند منجر به تعدادی از اقدامات خلاف قانون و ظلم 
به قربانیان جنگ شود و اگر در این زمینه هشیاری وجود نداشته باشد و تصمیم های 
لازم صورت نگیرد، بخش اعظمی از مردم گرفتار خواهند شد، چرا که دقیقا می بینیم که 
فراخوانی که برای قرارداد مذکور داده شده، قراردادی است که شامل قربانیان جنگ اعم از 
خانواده های شهدا، جانبازان، آزادگان و حتی مهاجرین و جنگ زدگان جنگ تحمیلی است 
که چند استان را در بر می گیرد و این موضوع می تواند تبدیل به یک شرایط خطرناک شود. 
به همین دلیل است که هم از قربانیان جنگ می خواهم که با هشیاری بیشتری عمل 
کنند و هم از مسئولان مربوطه درخواست دارم که در رابطه با این موضوع و این قرارداد 
توضیح دهند که موضع دولت و به ویژه بنیاد شهید و جانبازان در این رابطه چیست، به 
ویژه با توجه به این که در این قرارداد ذکر شده که همه قربانیان جنگ مدارک خود را 

ضمیمه قرارداد کنند.«
وی افزود: »جمع کردن مدارک قربانیان جنگ در قالب یک شرکت نیز اقدامی است که 
از دید من خلاف قانون است. تاکید می کنم که از چنین قرادادی و چنین شرایطی بوی سوء 
استفاده می آید و لذا معتقدم که باید هر چه سریعتر در این زمینه پیگیری شود، چون 

نگرانم که یک کلاهبرداری بزرگ در راه باشد.«

حشمت الله فلاحت پیشه مطرح کرد
ماجرای خطر یک کلاهبرداری بزرگ از قربانیان جنگ تحمیلی
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